
  احمد محمدتبریزی
مس�تند »چ�او« با س�وژه اي حس�اس و 
تأثيرگ�ذار در جش�نواره حقيقت حضور 
دارد. مهدیه س�ادات مح�ور، كارگ�ردان 
این فيلم مس�تند، براي ساخت »چاو« به 
كردستان س�فر كرده و ماجراي بارداري 
عجيب زني نابينا را به تصویر كشيده است. 
محور در مستندسازي به س�وژه هایي از 
جنس تولد، بارداري و سقط جنين علاقه 
دارد و این بار س�عي كرده اس�ت از زاویه 
 متفاوتی این موضوع را نشان دهد. دقایقي 
ب�ا او درباره مس�تند »چاو« ب�ه گفت وگو 
پرداختي�م ك�ه در ادام�ه مي خواني�د. 

 درباره فيلم هاي مستند هميشه 
نخستين س�ؤال به پيدا كردن 
س�وژه برمي گ�ردد. در س�وژه 
مس�تند »چاو« با زن�ي نابينا و 
باردار طرف هس�تيم كه شرایط 
خيلي خاصي دارد. چطور به این 
سوژه رسيدید با الهام و سيامك 

در كردستان آشنا شدید؟
يكي از مهم ترين بخش هاي مستندس��ازي 
پيدا كردن سوژه است. به نظرم سوژه خوب 
خودش 60درصد فيلم است. حالا گاهي سوژه 
خوبي پيدا مي كنيد ولي براي ساختش اذيت 
مي شويد. سوژه الهام خيلي خوب بود ولي به 
راحتي نمي ش��د قصه اش را پيش برد، چون 
شخصيت اصلي مستند نابينا بود و نمي شد 
در موقعيت هاي مختلف تنه��ا قرار بگيرد و 
هميشه بايد كسي كنارش قرار مي گرفت و 
همين موقعيت و تصوير م��ا را به هم مي زد، 
چون آدم سفارشي س��ازي نيستم و آزاد كار 
مي كنم، در طول س��ال خودم سوژه هايم را 
تخيل مي كنم. مثلاً مي گويم كاش زني نابينا 
را كه باردار اس��ت پيدا كنم و ببينم چگونه 
دوران بارداري اش را طي مي كند. بعد چنين 
س��وژه اي را به همه مي س��پارم تا برايم پيدا 
كنند. مثلًا موض��وع را به دكت��ر، ماما، افراد 
معلول و قشرهاي ديگر مي گويم. قبل از سوژه 
الهام، يك پزشك اطفال س��وژه اي را به من 
معرفي كرد و گفت بچه نابينايي برايم  آورده اند 
كه پدر و مادرش هم نابينا هستند و بيا از اينها 
فيلم بگير. خيلي سوژه خوبي هم بود! سه نابينا 
كه در يك خانواده در يك روس��تاي محروم 
زندگي مي كردند. اول دغدغه ام اين بود كه از 
آنها فيلم بسازم ولي بعد ديدم بچه به دنيا آمده 
و آن قصه اي كه مي خواستم ديگر روايت شده 
است. شش هفت ماه با اين خانواده در ارتباط 
بودم ولي قصه اي كه مي خواستم درنمي آمد. 
بعد آنها الهام را به من معرفي كردند و از اين 

طريق با سوژه مستند »چاو« آشنا شدم. 
 پس از معرفي و آشنایي با الهام 
چطور او را براي س�اختن فيلم 
مس�تند از زندگ�ي اش راض�ي 

كردید؟
وقتي با الهام تم��اس گرفتم، حالش بد بود و 
براي ساختن مستندي از زندگي اش ترديد 
داشت. آن زمان ماه دوم يا سوم بارداري اش 
بود و به م��ن گفت بايد يك��ي از جنين هايم 
را س��قط كنم، حتي با دوستان انجمن هاي 
حامي جنين كه در ارتباط بودم، موضوع را در 
ميان گذاشتم و آنها هم گفتند بايد او را از اين 
تصميم منصرف كني��م. خودش ترديدهاي 
زيادي داشت و نمي دانست با وجود نابينايي 
چگونه مي خواهد دو بچ��ه را كه يكي از آنها 

احتمالاً معلول خواهد بود، مديريت كند. 
 چرا باید یكي از جنين ها را سقط 

مي كرد؟
در آزمايش ژنتيك تش��خيص داده بودند 
يكي از جنين ها ضعف جسماني و نابينايي 
خواهد داش��ت، اما نكته اين است كه هيچ 

كدام از اين تش��خيص ها در دوران بارداري 
قطعي نيست و ممكن بود بچه الهام به دنيا 
بيايد و سالم باشد. همين اذيتش مي كرد، 
چون هيچ دكتري ب��ه قطعيت نمي گفت 
اين بچه مشكل خواهد داشت. بالاخره اين 
تصميم را گرفت و خيلي ماه هاي اول حالش 
بود و پروس��ه خيلي دردناكي برايش رقم 
خورده بود. پروس��ه سقط كردن هم خيلي 
دردناك است. يك آمپول به شكم مادر وارد 
مي كنند و آن آمپول مستقيم به قلب جنين 
مي خورد. الهام مي گفت ت��ا يك روز حس 
مي كردم جنين هنوز زنده است و قلبش به 
كندي مي زند. نكته جالب در مورد الهام اين 
بود كه او يك جنين مرده و يك جنين زنده 

را تا پايان بارداري حمل مي كرد. 
 پس از كش و قوس این مس�ئله 
باید تصميم به ساختن مستندي 

از زندگي اش هم مي گرفت؟
مي دانس��تم الهام درگير چه حالي اس��ت و 
مي توانس��تم حال او را از اينجا به بعد حدس 
بزنم. فقط اصرار مي ك��ردم قبول كند تا من 
وارد زندگي اش شوم. برايم كمي سخت بود، 
چون من خيلي با زندگي يك زن نابينا ناآشنا 
بودم. الهام خيلي تجربه جالب و عجيبي برايم 
بود و نكته مهم مس��تند »چاو« اين بود كه 
خيلي قصه هاي عجيب تر و خاص تري هم در 
زندگي اش بود و ما آنها را گرفتيم و يك بار هم 
تدوين كرديم ولي حس كردم با نشان دادن 
آن اتفاقات در حق زندگي ش��ان بي انصافي 
مي كنم، حتي ش��ب بارداري اش مشكلي با 
همسرش ايجاد شد و من همه را فيلم گرفتم 
ولي هرچقدر با خودم كلنجار رفتم، ديدم از 
انسانيت يك فيلمس��از به دور است كه به 
خاطر جذاب ش��دن فيلمش وارد حيطه 

خيلي خصوصي زندگي   س��وژه هايش 
شود. درست اس��ت الهام به من اجازه 
وارد ش��دن به زندگي اش را داده بود 
ولي مطمئن بودم پس از اكران فيلم، 
در رابطه  اش با شوهرش مشكل ايجاد 
مي ش��د و خودش هيچ وقت از آن 
روايت راضي نمي شد. فيلم را دوباره 
تدوين كردم و تمام آن روايت را كنار 
گذاشتم و دوربين را سمت ماجراي 
سقط كردن گذاشتم و گفتم اگر 
يك نفر حس پشيماني الهام را از 

اين كار بگيرد، برايم كافي است. 

 شما در ماه چندم بارداري براي 
ساخت مستند وارد زندگي شان 

شدید؟
من ماه ششم وارد شدم و سه بار براي ضبط به 
كردستان رفتم و در طول چند ماه چند روزي 

را با آنها بودم. 
مس�تند »چاو« علاوه بر س�قط 
جني�ن از چن�د زاوی�ه دیگ�ر 
مخاطب را درگير مي كند، یعني 
زندگ�ي خصوص�ي و اجتماعي 
و مس�ائل ش�غلي و ب�ارداري 
همه باهم توأمان ش�ده بود تا با 
زاویه ه�اي مختلف�ي از زندگي 
الهام آشنا  ش�ویم و این یكي از 
نقاط قوت و جذابيت مستند به 

شمار مي رود! 
بخش��ي از روايت زندگي براي اله��ام از زبان 
نزديك ترين فرد به اوست كه همان شوهرش 
است. الهام مس��ائل زندگي را از تعريف هاي 
سيامك مي ديد و مي شناخت. همچنين الهام 
خيلي آدم باهوش و حساس��ي بود. خيلي به 
شخصيت آدم ها توجه مي كرد و همان چند 
روز اول ورودمان با جزئي��ات ويژگي عوامل 
فيلم را مي دانس��ت. اين خيل��ي برايم جالب 
بود كه الهام روايت ش��فاهي از آدم ها دارد تا 
يك روايت تصويري! رابطه الهام با شوهرش 
هم خيلي عجيب ب��ود و يك رابط��ه روتين 
و معمولي نبود، البته م��ن از خيلي اتفاقات 
زندگي مش��تركش گريز زدم و سعي كردم 
در س��الم ترين موضع ممك��ن آن را تعريف 
كنم. سعي كردم وضعيت اقتصادي شان را با 
تصويري از خانه و زندگي شان به تصوير بكشم 
و نشان دهم يك زن نابينا آنقدر توانايي دارد 

كه سركار برود. 
 در نهایت بچه الهام سالم به دنيا 

مي آید؟
بچه ش��ان كاملًا س��الم به دني��ا مي آيد. من 
مي توانستم پلان آخر را خودم بگيرم اما يك 
روز از الهام خواس��تم از »الوين« برايم فيلم 
بگيرد و بفرس��تد. وقتي كه فيلم را فرستاد، 
من ديدم فيلم گرفتن يك مادر نابينا چقدر 
عجيب است. او نمي داند بچه اش كجاست و 
درست فيلم نگرفته و در عين حال اصرار دارد 
بچه او را ببيند. چون كل موضوعم دنياي مادر 
نابينا و بچه نبود س��عي كردم در همان يك 
دقيقه تمامش كنم و به نظرم همان يك دقيقه 

كلي حرف دارد. 
 پنهان ش�دن دوربي�ن در فيلم 
مستند اهميت زیادي دارد و این 
از شاخصه هاي خوب این مستند 
است كه ما حضور دوربين را حس 
نمي كنيم. چطور به این نقطه در 
كار مستندسازي تان مي رسيد؟

اين را در فيلمسازي ام خيلي از من مي پرسند. 
در »چاو« اله��ام نمي ديديد ك��ه دوربين ما 
كي روشن مي شود و جاهايي كه به سيامك 
مي گفتيم بيرون برود، الهام ترديد داشت كه 
اين اتفاق افتاده يا نه، چون جلوي س��يامك 
يكس��ري حرف ها را نمي زد و مي خواس��ت 
مطمئن باشد كه سيامك پيشش نباشد. در 
كل، نكته اصلي اين اس��ت كه خيلي قبل تر 
از اينكه فيلم را ش��روع كنم با سوژه ام رفيق 
مي شوم. در سه ش��بي كه به زايمان الهام 
مانده من و او باهم در خانه مي خوابيديم 
و هيچ كس ديگري پيش مان نبود. الهام 
تمام مسائل و نگراني اش را با من مطرح و 
با من مثل يك دوست برخورد مي كرد. تا 
اين حريم بين فيلمساز و سوژه نشكند، 
فيلم مستند درنمي آيد. بارها شده كه 
س��وژه با من راه نيامده و نتوانسته ام 
اين حريم را بشكنم و به همين خاطر 

دوربين را روشن نكرده ام. 

فیلم سازی از بارداری  زنی نابینا
برایم تجربه ای عجیب بود

گفت وگو با مهدیه سادات محور، كارگردان »چاو« از مستندهای حاضر در جشنواره حقيقت

علاقه مردم بنگلادش به شاعران ایرانی
محمدكاظم كهدويي، از اس��تادان زبان و ادبيات فارسي درباره 
علاقه مردم بنگلادش به زبان فارسي مي گويد: بعضي ها كه در 
مدرسه عاليه يا مدارس قومي درس مي خوانند- كه تعدادشان 
هم زياد اس��ت، مثل اينكه ح��دود ۱۵ هزار مدرس��ه قوميه در 
بنگلادش هست- در اين مدارس قومي يا مدارس علميه، الفباي 
زبان عربي و فارسي كه يكي  اس��ت، الفبا را مي خوانند، صرف و 
نحو را مي خوانند، بوستان و گلستان را مي خوانند، پندنامه عطار 
و بعضي كتاب هاي ديگر را مي خوانند و با ادبيات فارس��ي آشنا 
هستند. اولين بار كه من در اسفند س��ال۱۳۷۲ همراه سفير و 
پسرش به نماز عيد فطر رفتيم، طبيعتاً خطبه هاي نماز را به زبان 
بنگالي مي خواندند، اما يكدفعه ديدم خطيب مي گويد: كما قال 
سعدي شيرازي: بلَغََ العُلي بكِمالهِ... من همان روزهاي آغاز كار در 
دانشگاه، يك روز صبح از منطقه گلشن۲ وارد سرويس دانشگاه 
ش��دم، از اين ميني بوس هاي كوچك بود كه به آن مايكروباس 
مي گفتند، يكي از اس��تادان پيرمرد به 
انگليسي پرسيد: شما اهل كجاييد؟ 
گفتم ايران. با خوشحالي دست دراز 
كرد و با من دس��ت داد و گفت: شيخ 
سعدي رحمت الله عليه، خيام 
رحم��ت الله علي��ه، حافظ 
شيرازي رحمت الله عليه، 
فردوس��ي رحمت الله 
علي��ه. ي��ك به يك 

اينها را نام برد!

نمایش تحسین برانگیز احساسات ملي
 در »پرویزخان« 

قربانعلي تنگشير، از استادان دانشگاه س��ينما فيلم پرويزخان 
را نمونه اي موفق از فيلم ورزش��ي در س��ينماي ايران مي داند و 
مي گويد: اين فيلم، مستندسازي واقعي داشته و انتخاب بازيكنان 
و دروازه بان ها با توجه به آن دوران خوب بوده است. پرويزخان 
يك فيلم اثرگذار و تحس��ين برانگيزي بود كه احساس��ات ملي 
انسان ها را مي توانست نمودار كند و خوب نشان دهد، مخصوصاً 
سكانسي از اين فيلم س��ينمايي كه فينال بازي ها بود كه ايران 
موفق ش��د با كمترين امكانات اين بازي را ببرد. ش��ما حساب 
كنيد آن زمان و در زمان قديم چقدر امكانات ورزشي ما كم بود 
كه حتي بچه ها جاي تمرين و لباس نداشتند و حتي تهيه بليت 
هواپيما براي شان مشكل بود و در اين فيلم كارگردان به خوبي 
توانسته بود موفقيت هاي ورزش 
آن دوران اي��ران را ب��ه تصوير 
بكشد. همچنين بازي تك تك 
بچه هايي كه يا بازيگر بودند يا 
خير در فيلم پرويزخان ستودني 
است كه واقعاً من فكر 
می كن��م وزارت 
ورزش بايد اين 
فيلم را دوباره 
ب��راي هم��ه 

نشان دهد. 

نگاهي به مستند »ضدقهرمان«
حیات سیاسی خلخالي به روایت تصویر

»ضدقهرمان« س�اخته عارف افش�ار بعد 
از »برزخي ه�ا« دومي�ن فيل�م مس�تند 
پرس�روصداي این كارگردان جوان است 
كه با حمایت س�ازمان هنري- رس�انه اي 
اوج توليد ش�ده و این بار صادق خلخالي 
را مح�ور روای�ت ق�رار داده اس�ت. 
شايد مهم ترين س��ؤال در ذهن مخاطب در 
مواجهه با چني��ن اثري اين باش��د كه چه 
نيازي است سراغ بازخواني و روايت تاريخي 
زندگي اشخاص يا اتفاقاتي كه مثلًا 40سال 
پيش روي داده است در قالب فيلم مستند 
برويم؟ صريح ترين پاسخي كه مي توان به اين 
پرسش داد اين است، نخست اينكه يكي از 
كاركردهاي اساسي فيلم هاي مستند كشف 
حقيقت است و دوم اينكه نسل جديد به روشن شدن و روايت درست از رويدادهاي گذشته 

خصوصاً دهه اول پيروزي انقلاب، يعني دهه60 نياز روزافزون دارد. 
عارف افشار در »ضدقهرمان« س��راغ روايت زندگي و زمانه مرحوم خلخالي، نخستين حاكم 
شرع دادگاه انقلاب، نماينده مجلس شوراي اسلامي و مجلس خبرگان رفته و سعي كرده است 
از يك زاويه غيرمعمول و جالب حيات سياس��ي مرحوم خلخالي و تصميمات او در تب و تاب 
روزهاي پس از پيروزي انقلاب اسلامي و دهه60 و رياستش بر كميته مبارزه با مواد مخدر را 
به تصوير بكشد.  كارگردان كه در اثر قبلي خود يعني »برزخي ها« هم اشاراتي به تصميمات 
غافلگيركننده خلخالي داشته است، اين بار به طور مفصل و صريح در قالب مصاحبه رودررو 
با نزديكان، ياران، موافقان و مخالفان، روايتي دس��ت اول و كمتر شنيده شده درباره وي را به 
مخاطب عرضه مي كند.  يكي از ويژگي هاي مستند تاريخي- سياسي اين است كه واقعيت به 
تنهايي روايتگر نيست و اين هنر مستندساز است كه با استفاده از عناصر واقعي )آدم ها( و كنار 
هم قراردادن صحنه هاي واقعي و آرشيوي، داستان يا پيام را به مخاطب انتقال دهد. كارگردان 
به رغم اظهارات نقادانه و صريح درباره خلخالي و مقايس��ه وي با شهيد بهشتي و ديگران، در 
»ضدقهرمان«، قضاوت ها و داوري ها را كنار گذاشته و با ديدي بي طرفانه به سوژه نگاه مي كند.  
اگر چه سوژه »ضدقهرمان« يعني خلخالي و برخي ديگر از راويان رويدادهاي آن دوره اكنون در 
قيد حيات نيستند اما موافقان و مخالفان سرشناس او با هر گرايش فكري و سياسي روبه روي 
دوربين قرار گرفته اند و نقادانه يا حمايت گرانه رويداده��اي خاص و مربوط به او را در دهه60 
براي مخاطب بازگو مي كنند. اشخاصي چون علي اكبر ناطق نوري، مصطفي پورمحمدي، مهدي 
طالقاني و فياض زاهد مقابل دوربين مستند نشسته اند و همين گفت وگوها »ضدقهرمان« را به 
اثري جذاب و قابل توجه حتي براي مخاطب عادي تبديل مي كند؛ مخاطبي كه شايد از صادق 

خلخالي تنها روايت هايي كوتاه يا ضد و نقيض ديده و شنيده است. 
در اين مستند فرصتي فراهم شده تا نگاهي نو و صريح به عملكرد مسئولان در دهه اول انقلاب 
داشته باشيم؛ عملكردي كه ممكن است در آن شرايط، درست يا غلط بوده باشد و در زمان 
خودش مورد تأييد و حمايت هم قرار گرفته اما اكنون مورد نقد، سؤال و حتي استيضاح است.  
»ضدقهرمان« با پيش پرده اي تاريخي درباره ش��هرنو و س��اكنان آن و نحوه برخورد بزرگان 
انقلاب با اين پديده شوم يعني تن فروشي و روسپيگري دوران پهلوي آغاز مي شود. در ادامه با 
به ميان كشيدن پاي مبارزه با قاچاقچيان مواد مخدر و معتادان در سال هاي ابتدايي دهه60 
به روايت قصه اصلي مي پردازد. با اين پيش درآمد، تصور اينكه »ضدقهرمان« شايد اثري تلخ و 
گزنده باشد، دور از انتظار نيست اما در ادامه مي بينيم كه اتفاقاً كارگردان با زيركي حرف هايي 
از زير زبان مصاحبه شوندگان درباره سوژه و قصه بيرون كشيده است كه شايد در گفت وگوهاي 
عادي درباره آن اظهارنظر نكنند، ضمن اينكه ته مايه هاي طنز و روايت خاطرات جالب از آن 

دوران نيز باعث ترغيب بيننده به دنبال كردن و تماشاي ادامه اين روايت مستند مي شود. 
در پايانبندي »ضدقهرمان« هم با يك پرس��ش مهم و البته عبرت آموز روبه رو هس��تيم. آيا 
سال هاي انزوا و تنهايي مرحوم خلخالي ناشي از عملكرد و تصميمات سياسي اش بوده يا اينكه 
ممكن است براي هر كسي در هر مقام و جايگاهي و حتي اش��خاص عادي هم اتفاق بيفتد؛ 

پرسشي كه با جملات صريح و قابل تأمل راويان و مصاحبه شوندگان، پاسخ داده مي شود. 
 و دس��ت آخر اينكه يكي ديگر از نكات جالب توجه و البته تحسين برانگيز مستند، حمايت 
سازمان اوج از آثاري چون »ضدقهرمان« و امثال آن است كه فرصتي براي قضاوت هاي صريح 

و عبرت آموز تاريخي فراهم مي شود. 

نقدی به »آسانسور« یكي از مستندهاي تماشایي جشنواره حقيقت

سلامي دوباره به آفتاب 
  احمد جوان

مس��تندهاي اجتماعي ب��راي همراه كردن مخاطب ش��ان باي��د داس��تان هايي متفاوت و 
شخصيت هايي متمايز داشته باشند. حالا هر چقدر اين داستان و شخصيت  متفاوت و متمايز 

باشد، قدرت درگيركردن آن خيلي بيشتر مي شود. 
مستند »آسانسور« كه در جشنواره حقيقت امس��ال حضور دارد، تمام شاخصه هاي لازم را 
براي ديده شدن و جذب مخاطب دارد. اين مستند به سرگذشت عجيب و دراماتيك محمد 
صابري، يكي از بازيگران سريال »ياغي« مي پردازد كه توانسته است پس از سال هاي طولاني 
خودش را از دام اعتياد نجات دهد و تولدي دوباره داشته باشد، اما اين تولد دوباره براي محمد 
صابري بدون درد و رنج نبوده است. او در سال هاي سياه  اعتيادش، زن، فرزند و خانواده اش را 
از دست داده و بازي در سريال »ياغي« به او امكاني دوباره براي پيدا شدن خودش در زندگي 
مي دهد. در »آسانسور« ما رنج هاي آدمي را مي بينيم كه هرلحظه براي ساختن دوباره زندگي 
و حفظ شخصيت اجتماعي و پاك ماندن تلاش مي كند؛ تلاشي كه براي محمد صابري به اين 

راحتي ها نيست و هر لحظه اش با درد، رنج و سختي همراه است. 
جواد رزاقي زاده به عنوان كارگردان »آسانسور« خيلي خوب و هوشمندانه توانسته است به 
زندگي محمد صابري بار دراماتيك دهد و در مدت يك ساعت، مروري بر زندگي پرمرارت او 
داشته باش��د، ضمن اينكه بازيگربودن محمد صابري و حس آشنايي مخاطب با او و سريال، 
كمك زيادي در همراه شدن مخاطب با سوژه مس��تند مي كند.  صابري در فيلم از خاكستر 
خودش، انسان ديگري بنا مي كند و فرصت بازي در سريال »ياغي« و آشنايي با هنرمنداني 
مثل محمد كارت و علي شادمان به او تش��خص و هويت تازه اي مي دهد. او در زندگي مسير 
پرچالشي را پيموده و اميدوار است پس از اعتياد و كارتن خوابی، بالاخره زندگي روي خوشش 
را به او نشان مي دهد.  حسرت ۱۳ساله نديدن پسر،  مهم ترين دغدغه و دلتنگي صابري است. 
پسرش مهم ترين انگيزه او براي ادامه دادن و پاك ماندن و بازي در سريال است. او در نهايت 
در پشت صحنه سريال موفق مي شود پسرش را پس از سال ها ببيند و يكي از احساسي ترين 

صحنه هاي مستند را رقم می زند. 
روايت ساده، راحت و خودمانی صابري از زندگي اش به نقطه مثبت سريال تبديل شده است. 
او ترسي بابت گفتن از گذشته ويرانش ندارد. صابری همانقدر كه از سياهي هاي گذشته  حرف 
مي زند، به همان ميزان نسبت به آينده اميدوار است؛ اميدي كه در نهايت با رسيدن دوباره به 

همسر و ازدواج مجددش، طعم شيريني و خوشي مي گيرد. 

پاسخ خاطره انگیز  فروزانفر
 به معني یك واژه

علي اشرف صادقي، زبان ش��ناس و از اعضاي فرهنگستان زبان و ادب 
فارس��ي با تأكيد بر اينكه اس��تاد فتح الله مجتبايي »ذوالفنون« است، 
خاطره اي را از ايش��ان نقل مي كند: آق��اي مجتبايي در رش��ته زبان 
انگليسي تحصيل كرد اما به ادبيات فارس��ي علاقه مند بود و در زمان 
دانشجويي سر كلاس استاد فروزانفر حاضر مي شد و پرسش هاي مربوط 
به ادبيات فارسي و بزرگان ادب را مي پرسيد. آن زمان دانشكده ادبيات 
در نزديكي مؤسسه لغتنامه دهخدا بود و هنوز به پرديس دانشگاه منتقل 
نش��ده بود. آن زمان نكته اي از آقاي مجتبايي ش��نيده بودم و از آقاي 
فروزانفر پرسيدم، شنيدم كلمه »خاموش« قبل از قرن ششم به معناي 
امروزي اش به كار نمي رفته و به معناي ساكت و آرام بود. استاد تا ميدان 
ژاله شروع كردند به شعر خواندن از شاعران قبل تا قرن ششم و شاهد 
آوردن كه به معناي خاموش به كار رفته است و زماني كه به ميدان ژاله 
رسيديم، گفت كافي است؟ به هر حال از عجايب مرحوم فروزانفر بود. 

رواداري خرقاني نیاز امروز دنیاست
حامد مختاراني، گرافيس��ت و آهنگساز در 
گفت وگوي��ي درباره ويژگي ه��اي اخلاقي 
خرقاني چنين بيان مي كند: يكي از اصول 
مهم رواداري خرقاني، پذي��رش ديگران با 
تمام اختلافات شان است. او بر اين باور بود 
كه هر فردي داراي حقيقتي اس��ت كه بايد 
به آن احت��رام گذاش��ت. همچنين محبت 
و ش��فقت در برخورد با ديگران از ديگر محور هاي آموزه هاي اوس��ت. 
خرقاني معتقد بود محبت مي تواند پل ارتباطي ميان دل ها باشد و به ما 
مي آموزد كه هر انسان داراي ارزش و كرامت است و نبايد تنها بر اساس 
اعتقاداتش مورد قضاوت ق��رار گيرد. براي بهره ب��رداري از آموزه هاي 
خرقاني، بايد به ايجاد فضايي از گفت وگو و تبادل نظر اهميت بدهيم. 
در دنياي امروز با وجود ابزار هنر و رسانه اين ظرفيت وجود دارد كه با 
بهره گيري از آن به يكديگر نزديك تر شويم، به نظرم رواداري خرقاني 

راز همزيستي و نياز امروز دنياست. 

88523060گروه سینما و ادبیات 
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  نقل قول

   پرتره

   فیلم مستند

بچه ش�ان كاملاً سالم 
ب�ه دني�ا مي آي�د. من 
مي توانستم پلان آخر 
را خودم بگيرم اما يك 
روز از الهام خواس�تم 
از »الوين« برايم فيلم 
بگيرد و بفرستد. وقتي 
كه فيلم را فرستاد، من 
ديدم فيلم گرفتن يك 
مادر نابينا چقدر عجيب 
اس�ت. او نمي دان�د 
بچ�ه اش كجاس�ت و 
درس�ت فيل�م نگرفته 
و در عين ح�ال اصرار 
دارد بچ�ه او را ببين�د


